

**Власть истории –
История власти**

Том 6. Часть 6. (№24)

**The Power Of History
The History Of Power**

Volume 6. Issue 6. (№24)

Свидетельство о регистрации средств массовой информации

ПИ № ФС77-61481

от 24 апреля 2015 г.

Эл № ФС77-61482

от 24 апреля 2015 г.

При отборе материалов для публикации главным критерием является их высокий научный уровень. При этом редакция исходит из принципиальной допустимости плюрализма научно аргументированных точек зрения, которые могут расходиться с позицией издателей.

Авторы опубликованных материалов несут ответственность за подбор и точность приведенных фактов, цитат, экономико-статистических данных, собственных имен, географических названий.

При перепечатке ссылка на журнал «Власть истории – история власти» обязательна.

Рукописи рецензируются.

Журнал входит в Перечень ВАК (№ 694)

Отдельно выражаем благодарность выдающимся ученым и общественным деятелям, внесшим финансовый вклад в поддержку проекта.

ISSN 2415-7015

8 номеров в год

E-mail: etnosocium@mail.ru

Сайт: <http://etnosocium.ru/vi>

Язык: русский, английский.

Зам. гл. ред. С.В. Рыбаков

Корректор Е.А. Белоусова

Бумага офсетная № 1. Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16. Тираж экз. 500

Усл. п. л. 8,5

Оригинал-макет подготовлен Международным издательским центром «Этносоциум»

Отпечатано в типографии Международного издательского центра «Этносоциум»,
105066, Москва, Спартаковская ул., д. 19, стр. 3.

Москва 2020

Certificate of registration of mass media

ПИ № ФС77-61481
Founded in April 24, 2015

ЭЛ № ФС77-61482
Founded in April 24, 2015

The journal is ready to cooperate with authors from Russia and far abroad, and to consider submissions (works) both from young scientists who are only beginning their way in science, and specialists, whose names are already famous in the scientific society.

“The Power Of History” aspires to spread scientific knowledge and leads an honest and open policy towards all the authors. Thus, the editorial board of the journal provides free access to all publications, unless the contract with the author presupposes other conditions.

The editorial board of the journal has a right to refuse the publication of the article in case of violation of the rules stated below.

All the submitted materials are reviewed.

The journal is included in the list of **HAC** (№ 694)

**We express our gratitude
of the outstanding scientists and public figures, who made
a financial contribution to the project.**

ISSN 2415-7015

8 issues per year

E-mail: etnosocium@mail.ru

Website: <http://etnosocium.ru/english/The-Power-Of-History-vi-iv>

Languages: Russian, English

Deputy Chief Editor: Rybakov S.V.

Corrector: Belousova E.A.

Paper: offset

Types: Minion Pro

Format: 60x90

Copies: 500

The original layout was prepared by the International Publishing Center «Ethnosocium»

Printed in the printing house of the International Publishing Center «Ethnosocium»

105066, Moscow, Spartakovskaya st., 19, building 3.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Зам. Главного Редактора, руководитель проекта:

Рыбаков С.В., доктор исторических наук, профессор кафедры истории России Уральского федерального университета.

Михайлов В.А., доктор исторических наук, профессор, Заслуженный деятель науки РФ, заведующий кафедрой политического анализа и управления Российской Академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Терновая Л.О., доктор исторических наук, профессор МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

Ивакин Г.А., доктор исторических наук, профессор, эксперт.

Добров П.В., доктор исторических наук, профессор, академик и член президиума Украинской академии исторических наук, декан исторического факультета Донецкого национального университета, Заслуженный работник образования Украины.

Долгенко А.Н., доктор филологических наук. Заведующий кафедрой русского и иностранных языков. Московская Академия Следственного комитета Российской Федерации.

Наумова Г.Р., доктор исторических наук, профессор, Московский государственный университет имени М.В. Ломоносова (МГУ).

Никонов А.В., доктор исторических наук, профессор, Государственный советник РФ 1 класса, Московский государственный университет имени М.В. Ломоносова.

Нечипоренко В.С., доктор исторических наук, профессор Российской Академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Пономаренко Б.Т., доктор исторических наук, Заслуженный работник высшей школы РФ, профессор Российской Академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Летуновский П.В., кандидат исторических наук, доктор политических наук, заведующий кафедрой гуманитарных и социально-экономических дисциплин Военной академии войсковой ПВО Вооруженных Сил РФ имени маршала Советского Союза А.М. Василевского.

Варсонофьев В.В., кандидат политических наук, военный эксперт.

Чапкин С.В., почетный академик, президент «Академии экологии и права».

Кондратьев В.В., доктор педагогических наук, профессор, на-

чальник Центра переподготовки и повышения квалификации вузов ИДПО ФГБОУ «КНИТУ» (Казанский Национальный Исследовательский Технологический Университет).

Власов В.И., доктор юридических наук, профессор, Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, Государственный советник Российской Федерации 3 класса.

Болтенкова Л.Ф., доктор юридических наук, профессор, Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Игнатов И.С., кандидат политических наук, старший советник юстиции.

Гайдук В.В., доктор политических наук, кандидат юридических наук, профессор.

Вражнова М.Н., доктор педагогических наук, профессор, МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

Тихонов А.К., доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой истории, археологии и краеведения Гуманитарного института Владимирского государственного университета имени братьев А.Г. и Н.Г. Столетовых, председатель Союза краеведов Владимирской области.

Конюченко А.И., доктор исторических наук, профессор кафедры истории России и зарубежных стран Челябинского государственного университета.

Курбонзода Хонали, доктор исторических наук, Ректор Республиканского института повышения квалификации и переподготовки работников сферы образования, Республика Таджикистан, г. Душанбе.

Платонова Н.М., доктор исторических наук. Доцент кафедры «Теория и история государства и права» Федерального государственного бюджетного образовательного учреждения высшего образования «Дальневосточный государственный университет путей сообщения» (г. Хабаровск).

Клименко Д.А., кандидат филологических наук, специалист по Италии.

Нагорнова Е.В., кандидат филологических наук, доцент кафедры теории и практики иностранных языков Института иностранных языков Российского университета дружбы народов.

Никашина Н.В., кандидат филологических наук, доцент кафедры теории и практики иностранных языков Института иностранных языков Российского университета дружбы народов.

EDITORIAL BOARD

Deputy. Chief Editor and Project Manager:

Rybakov S.V., Doctor of historical sciences, professor of the history of Russian Ural Federal University.

Mikhailov V.A., Doctor of Historical Sciences, Professor, Honored worker of science of Russia, Head of the Department of political analysis and management of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

Ivakin G.A., Doctor of Historical Sciences, Associate Professor, Expert.

Dobrov P.V., Doctor of Historical Sciences, Professor, Academician, member of the Presidium of the Ukrainian Academy of Historical Sciences, Dean of the Historical Faculty of Donetsk National University, Honored worker of education of Ukraine.

Dolgenko A.N., Doctor of Philology. Head of the Department of Russian and Foreign Languages at the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Naumova G.R., Doctor of Historical Sciences, Professor of Lomonosov Moscow State University.

Nikonov A.V., Doctor of Historical Sciences, Professor, State Councillor of the 1st class, the Lomonosov Moscow State University.

Nechiporenko V.S., Doctor of Historical Sciences, Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Ponomarenko B.T., Honoured worker of higher education, Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Letunovsky P.V., Doctor of Political Sciences, Candidate of Historical Sciences, head of the department of Humanitarian, Social and Economic Disciplines of the Russian Federation Armed Forces Army Air Defense Military Academy named after the Marshal of the A.M. Vassilevsky Soviet Union.

Varsonofiev V.V., Candidate of Political Science, Military expert.

Chapkin S.V., Honorary Academician, President of the “Academy of Ecology and Law”.

Kondratyev V.V., Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Center for retraining and advanced training of universities IDPO FGBOU “KNITU” (Kazan National Research Technological University).

Vlasov V.I., Doctor of Legal Sciences, Professor of The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, State Advisor of the 3rd class.

Boltenkova L.F., Doctor of Legal Sciences, Professor.

Ignatov I.S., Candidate of Political Sciences, senior advisor of justice.

Gaiduk V.V., Doctor of Political Sciences, Candidate of Legal Sciences, Professor.

Vrajnova M.N., Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Moscow Automobile and Road Construction University (MADI).

Tihonov A.K., Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of the Department of History, Archeology and Local History of the Humanitarian Institute of the Vladimir State University, chairman of the Union of Local History of the Vladimir region.

Konuchenko A.I., Doctor of Historical Sciences, Professor of the Department of History of Russia and foreign countries of Chelyabinsk State University.

Honali Kurbonzoda, Doctor of Historical Sciences, Rector of the «National Institute of professional development and training of educators».

Platonova N.M., Doctor of Historical Sciences. Associate Professor of the Department “Theory and History of State and Law” of the Federal State Budgetary Educational Institution of Higher Education “Far Eastern State University of Communications” (Khabarovsk).

Klimenko D.A., Candidate of Philology, specialist in Italy.

Nagornova E.V., PhD in Philology, Associate Professor of the Department of Theory and Practice of Foreign Languages at the Institute of Foreign Languages of the Peoples’ Friendship University of Russia.

Nikashina N.V., PhD in Philology, Associate Professor of the Department of Theory and Practice of Foreign Languages, Institute of Foreign Languages, Peoples’ Friendship University of Russia.

Содержание

ВСЕМИРНАЯ ИСТОРИЯ

От редакции. <i>Рябова Е.Л., Терновая Л.О.</i>	
От союзов к блокам: геополитическая логика истории.....	824
<i>Терновая Л.О.</i> Атом и пустота: геополитическое прочтение философского начала атомизма.....	837
<i>Шiao Пэнцзе.</i> Краткий обзор русско-китайского сопоставительного исследования и переводческого анализа в Китае (1978-2018).....	851

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

<i>Кулабухова М.А., Жиров М.С., Кулабухов Д.А., Зенин С.Н.</i> «Русский европеец» Н.В. Станкевич: феномен личности и интеллектуально-творческого наследия.....	861
<i>Иларионова Т.С.</i> К истории промышленных академий в СССР.....	874
<i>Чжао Хуэйцин, Дэн Хун, Дударенок С.М.</i> Работа по ликвидации неграмотности среди китайских трудящихся в 1920 – 1930-е годы на Дальнем Востоке России.....	896
<i>Бормотова Т.М.</i> Фактор времени в создании среды миграционной безопасности.....	912

ЭТНОГРАФИЯ, ЭТНОЛОГИЯ И АНТРОПОЛОГИЯ

<i>Вознесенский И.С.</i> Время и власть.....	922
<i>Рябова Е.И.</i> Построение образа будущего с помощью перехода к интегральному образованию (о книге Л.О. Терновой и Т.М. Бормотовой «Социология и право через призму геополитики»).....	933
<i>Аннотации</i>	941
<i>Авторы</i>	948

Content

THE WORLD HISTORY

Editorial. <i>Ryabova E.L., Ternovaya L.O.</i>	
From alliances to blocs: the geopolitical logic of history.....	824
<i>Ternovaya L.O.</i> Atom and Emptiness: Geopolitical Reading of the Philosophical Principle of Atomism.....	837
<i>Shao Pengjie</i> A review of russian-chinese comparative research and tranlation analysis in China (1978-2018).....	851

NATIONAL HISTORY

<i>Kulabukhova M.A., Zhirov M.S., Kulabukhov D.A., Zenin S.N.</i> «Russian European» N.V. Stankevich: the phenomenon of personality and intellectual and creative heritage.....	861
<i>Ilarionova T.S.</i> On the history of industrial academies in the USSR.....	874
<i>Zhao Huiqing, Deng Hong, Dudarenok S.M.</i> Work to eliminate illiteracy among chinese workers in the 1920 and 1930 years in the russian Far East.....	896
<i>Bormotova T.M.</i> The time factor in creating a migration security environment.....	912

ETHNOGRAPHY, ETHNOLOGY AND ANTHROPOLOGY

<i>Voznesenckiy I.S.</i> Time and power.....	922
<i>Ryabova E.I.</i> Building an image of the future through the transition to integral education.....	933
<i>Abstracts</i>	944
<i>Authors</i>	949

Аннотации

Рябова Е.Л.

Терновая Л.О.

От союзов к блокам: геополитическая логика истории

Издrevле международные отношения складывались как модели взаимодействия сторон, предполагающие оказание ими взаимопомощи в конфликтных ситуациях. По мере развития общества, усложнения не только социально-экономической, но и геополитической картины государства свои союзнические отношения все чаще оформляли из-за ощущения угрозы, исходящей от стороны, имеющей несовпадающие геополитические интересы. Поскольку такой блок не только приобретал военный характер, но и стремился достичь целей своих участников именно военными средствами, то после их достижения потребность в подобном союзе отпадала. В Новейшей истории ситуация изменилась. Баланс сил в период биполярной модели международных отношений проявлялся в противостоянии двух военно-политических блоков: Североатлантического альянса и Организации Варшавского Договора, что было гарантией мирного сосуществования. С роспуском Варшавского Договора и расширением численности участников НАТО эта гарантия исчезла. Более того, возник закономерный вопрос о потенциальной опасности блокового сознания, способного привести в действие новые военные технологии.

Ключевые слова: международные отношения, биполярность, конфликт, война, военный блок, альянс, союз, сотрудничество.

Терновая Л.О.

Атом и пустота: геополитическое прочтение философского начала атомизма

В статье представлен краткий очерк взаимоотношений человека и атома, которые привел к открытиям в прямом смысле потрясающей силы, способным как уничтожить все живое в результате взрыва атомной бомбы, так и сохранить жизнь благодаря достижениям ядерной медицины. Понятно, что такая мощная энергия не могла не превратиться в важнейший геополитический аргумент, а проблема ядерного сдерживания — не стать главной темой международной повестки дня.

Ключевые слова: геополитика, история, атом, бомба, атомная энергетика, ядерная медицина.

Шiao Пэнцзе

Краткий обзор русско-китайского сопоставительного исследования и переводческого анализа в Китае (1978-2018)

Сопоставление является основой анализа переводческой теории и практики. «Сходства», обсуждаемые сопоставительным исследованием, являются основой «переводимости». «Различия», обсуждаемые сопоставительным исследованием, является ядром переводческого анализа. Проведение политики реформы и открытости — это разделительная линия для развития сопоставительного исследования и переводческого анализа в Китае. После 1978 г. русско-китайское сравнение и переводоведение в Китае неуклонно развивалось после извлечения идей лингвистической школы советской теории перевода. Однако в данной области еще существуют такие недостатки, как результатов исследований недостаточно; результатов о сопоставлении больше, чем результатов о переводе; большинство результатов основано на качественных исследованиях, а не количественных; отсутствие рекомендаций со стороны соответствующих организаций и др.

Ключевые слова: 40-летие со дня проведения политики реформы и открытости, русский

и китайский язык, сопоставительное исследование и переводческий анализ.

Кулабухова М.А.

Жиров М.С.

Кулабухов Д.А.

Зенин С.Н.

«Русский европеец» Н.В. Станкевич: феномен личности и интеллектуально-творческого наследия

В статье представлены этапы биографии и феноменальные начала самобытной личности Н.В. Станкевича (1813 – 1840), одной из ярких фигур русской общественной мысли первой половины XIX в., философа, поэта, просветителя, нравственного авторитета, основателя знаменитого литературно-философского кружка, «человека мысли и сердца», поборника русского европеизма, мыслителя, который в своем опытным пути поиска истины и красоты, в исследовании метафизики свободы двигался, обращаясь к наследию выдающихся ученых прошлого (в первую очередь, к трудам немецких философов); ценителя искусства, искренне верившего во все преображающие силы прекрасного.

Ключевые слова: Николай Владимирович Станкевич, Родина, Отечество, Россия, европеизм, немецкая философия, духовно-творческий потенциал, личностное самосовершенствование, духовно-культурный опыт, интеллектуально-творческое наследие, прекраснотушие, искусство, поэзия, романтический идеал.

Иларионова Т.С.

К истории промышленных академий в СССР

В статье представлена история промышленных академий в СССР, возникающих в середине 1920-х гг. Целью их создания была подготовка руководящих кадров для социалистической экономики, которые должны были прийти на смену специалистам с дореволюционным опытом работы. Промышленные академии подчинялись отдельным наркоматам, давали слушателям как общеполитические знания, так и, особенно, знания специальные, необходимые для работы в конкретных отраслях промышленности. Большое внимание уделялось овладению слушателями управленческих знаний. Главным контингентом академий были директора предприятий, шахт, руководители трестов. Промышленные академии активно осваивали передовые образовательные технологии того времени, так, они активно использовали заочное обучение, поскольку на этом пути виделось решение задачи широкой подготовки хозяйственных кадров.

Ключевые слова: кадры, промышленные академии, Всесоюзная промышленная академия им. И.В. Сталина, кадровая политика, кадровая безопасность.

Чжао Хуэйцин

Дэн Хун

Дударенок С.М.

Работа по ликвидации неграмотности среди китайских трудящихся в 1920 – 1930-е годы на Дальнем Востоке России

В статье представлены результаты исследования, целью которого стало выявление динамики развернутой в Советском Союзе идеологической политики и культурно-просветительской работы, ориентированной на трансформацию китайских рабочих в «проводников» социалистических идей у себя на родине посредством ретроспективного анализа. В исследовании раскрыты основные механизмы влияния на процесс формирования интернационального сознания и приобщения граждане Китая к строительству социализма.

Подробно представлены как динамика становления, так и полученные в ходе неё резуль-

таты, с указанием конкретных мероприятий, ориентированных на информационное просвещение нацменьшинств. Выделены ведущие направления культурно-просветительской деятельности среди китайских трудящихся деятельность, направленной на ликвидацию неграмотности. В качестве результатов исследования, представлены как достижения, так и недостатки в практической работе по культурно-массовой работе среди китайского населения, которые отразились на гражданах Китая, проживавших на советском Дальнем Востоке, так и среди тех, кто приехал из Китая «для поиска революционной истины», где зародилось и активно развивалось революционное движение.

Ключевые слова: идеологическая политика, малограмотность, граждане Китая, Дальневосточный край, культурно-просветительская деятельность, обучение.

Бормотова Т.М.

Фактор времени в создании среды миграционной безопасности

К настоящему времени исследования проблем миграции составили предметное поле отдельной науки – миграциологии. Однако внутри этой относительно новой дисциплины имеется как недостаточно четкая дефиниция понятий, так весьма плохо проработанный инструментарий исследований. Это самым непосредственным образом сказывается на эффективности предпринимаемых государственными органами и бизнесом усилиях по формированию среды миграционной безопасности. Выходом из сложившейся ситуации может стать более глубокое изучение тех различий мигрантов и населения принимающей их страны, которое отражает суть понимания ими значимости такого витального ресурса, как время. Учет этого фактора позволит не только адаптировать мигрантов в трудовых коллективах, но и улучшить среду миграционной безопасности.

Ключевые слова: миграция, миграционная безопасность, управление миграцией, витальные ресурсы, время, темпоральный ритм, темпоральный интеллект.

Вознесенский И.С.

Время и власть

В статье дается краткий экскурс в историю изменений календаря или перевода стрелок часов. Эти реформы связываются со стремлением властей упрочить свое положение и улучшить ситуацию в государстве. Однако подобно любым реформам трансформация практики измерения времени неодинаково воспринимается обычными людьми. Это имеет отражение на судьбах правителей. Но есть и иные подходы к пониманию соотношения власти и времени, когда власть должна чувствовать эпоху. А для этого важно наполнять время моральными смыслами.

Ключевые слова: время, власть, календарь, часовой пояс, тайм-менеджмент, темпоральный интеллект.

Рябова Е.И.

Построение образа будущего с помощью перехода к интегральному образованию

Статья является откликом на вышедшую недавно в международном издательском центре «Этносоциум» книгу Л.О. Терновой и Т.М. Бормотовой «Социология и право через призму геополитики». Эта работа интегрирует предметные области трех наук и соответствующих им учебных дисциплин: социологии, права и геополитики и отвечает актуальной тенденции внедрения в учебный процесс в высшей школе трансдисциплинарного подхода, который способен раздвинуть узкие границы традиционных знаний и помочь студентам сформировать творческое отношение к будущей профессии.

Ключевые слова: социология, право, геополитика, интегративная деятельность, концепция, образовательная технология, образ будущего.

Abstracts

Ryabova E.L.

Ternovaya L.O.

From alliances to blocs: the geopolitical logic of history

Since ancient times, international relations have evolved as models of interaction between the parties, involving the provision of mutual assistance in conflict situations. With the development of society, the complication of not only the socio-economic, but also the geopolitical picture of the state, their allied relations more and more often formalized due to the feeling of a threat emanating from a party with diverging geopolitical interests. Since such a bloc not only acquired a military character, but also sought to achieve the goals of its members by military means, after their achievement, the need for such an alliance disappeared. In recent history, the situation has changed. The balance of power during the period of the bipolar model of international relations was manifested in the confrontation between two military-political blocs: the North Atlantic Treaty Organization and the Warsaw Pact, which was a guarantee of peaceful coexistence. With the dissolution of the Warsaw Pact and the expansion of NATO members, this guarantee disappeared. Moreover, a natural question arose about the potential danger of a bloc consciousness that could trigger new military technologies.

Key words: international relations, bipolarity, conflict, war, military bloc, alliance, union, cooperation.

Ternovaya L.O.

Atom and Emptiness: Geopolitical Reading of the Philosophical Principle of Atomism

The article presents a brief outline of the relationship between man and the atom, which led to discoveries in the literal sense of tremendous power, capable of both destroying all life as a result of the explosion of an atomic bomb and preserving life thanks to the achievements of nuclear medicine. It is clear that such a powerful energy could not but turn into the most important geopolitical argument, and the problem of nuclear deterrence could not become the main topic of the international agenda.

Key words: geopolitics, history, atom, bomb, nuclear energy, nuclear medicine.

Shao Pengjie

A review of russian-chinese comparative research and translation analysis in China (1978-2018)

Contrast is the basis of translation and translation studies. The “commonness” discussed in the comparative study is the basis of the “translatability” discussed by the translation research. The “personality” discussed in the comparative study is the study of the translation research. Reform and opening up is the dividing line between China’s

Russian-Chinese contrast and translation research. After 1978, China's Russian-Chinese contrast and translation studies have developed steadily after learning from the linguistic school of Soviet translation theory. However, compared with the English academic community, there are still such deficiencies as insufficient results, more contrast results and less translation results, the concentration of results on qualitative research, lack of relevant organizations, and insufficient discipline awareness.

Key words: 40th anniversary of Reform and opening up, Russian-Chinese, comparison and translation, review.

Kulabukhova M.A.

Zhirov M.S.

Kulabukhov D.A.

Zenin S.N.

“Russian European” N.V. Stankevich: the phenomenon of personality and intellectual and creative heritage

The article presents the stages of biography and the beginning of phenomenal identity N.V. Stankevich (1813 – 1840), one of the outstanding figures of Russian social thought in the first half of the nineteenth century philosopher, poet, educationist, moral authority, founder of the famous literary-philosophical circle, “a person's thoughts and heart”, the champion of the Russian Europeanism, the thinker, who in his experienced way of the search for truth and beauty, the study of the metaphysics of freedom was moving, referring to the heritage of outstanding scientists of the past (primarily the works of German philosophers); a connoisseur of art who sincerely believed in all the transforming powers of beauty.

Key words: Nikolai Vladimirovich Stankevich, Motherland, Russia, europeism, German philosophy, spiritual and creative potential, personal self-improvement, spiritual and cultural experience, intellectual and creative heritage, beauty, art, poetry, romantic ideal.

Ilarionova T.S.

On the history of industrial academies in the USSR

The article presents the history of industrial academies in the USSR that emerged in the mid-1920s. The purpose of their creation was to train leading personnel for the socialist economy, which were to replace specialists with pre-revolutionary work experience. Industrial academies were subordinate to individual people's commissariats, gave students both general political knowledge and, especially, special knowledge necessary for working in specific industries. Much attention was paid to mastering management knowledge by the students. The main contingent of the academies were directors of enterprises, mines, heads of trusts. Industrial academies actively mastered the advanced educational technologies of that time, for example, they actively used distance learning, since on this path they saw a solution to the problem of broad training of economic personnel.

Key words: personnel, industrial academies, All-Union Industrial Academy named after I.V. Stalin, personnel policy, personnel security.

Zhao Huiqing

Deng Hong

Dudarenok S.M.

Work to eliminate illiteracy among chinese workers in the 1920 and 1930 years in the russian Far East

The article presents the results of a study aimed at identifying the dynamics of the ideological policy and cultural and educational work developed in the Soviet Union, focused on the transformation of Chinese workers into «conductors» of socialist ideas in their homeland through a retrospective analysis. The study reveals the main mechanisms of influence on the formation of international consciousness and the involvement of Chinese citizens in the construction of socialism.

Both the dynamics of formation and the results obtained during it are presented in detail, indicating specific activities aimed at information education of national minorities. The leading directions of cultural and educational activities among Chinese workers are identified, activities aimed at eliminating illiteracy. As the results of the study, both achievements and shortcomings in practical work on cultural and mass work among the Chinese population are presented, which affected Chinese citizens who lived in the Soviet far East, and among those who came from China «to search for revolutionary truth», where the revolutionary movement was born and actively developed.

Key words: ideological policy, illiteracy, Chinese citizens, far Eastern region, cultural and educational activities, training.

Bormotova T.M.

The time factor in creating a migration security environment

To date, research into migration problems has formed the subject field of a separate science - migrationology. However, within this relatively new discipline there is both an insufficiently clear definition of concepts and a very poorly developed research toolkit. This has a direct impact on the effectiveness of government and business efforts to create an environment for migration security. A way out of this situation can be a deeper study of the differences between migrants and the population of their host country, which reflects the essence of their understanding of the importance of such a vital resource as time. Taking this factor into account will make it possible not only to adapt migrants in labor collectives, but also to strengthen the environment of migration security.

Key words: migration, migration security, migration management, vital resources, time, temporal rhythm, temporal intelligence.

Voznesenkiy I.S.**Time and power**

The article gives a brief excursion into the history of changes in the calendar or the translation of the clock hands. These reforms are associated with the authorities' desire to strengthen their position and improve the situation in the state. However, like any reforms, the transformation of the practice of measuring time is not equally perceived by ordinary people. This is reflected in the fate of the rulers. But there are other approaches to understanding the relationship between power and time, when power should feel the era. And for this it is important to fill time with moral meanings.

Key words: time, power, calendar, time zone, time management, temporal intelligence.

Ryabova E.I.**Building an image of the future through the transition to integral education**

The article is a response to the book of L.O. Ternovaya and T.M. Bormotova "Sociology and law through the prism of geopolitics." This work integrates the subject areas of three sciences and the corresponding academic disciplines: sociology, law and geopolitics and meets the current trend of introducing a transdisciplinary approach into the educational process in higher education, which is able to push the narrow boundaries of traditional knowledge and help students to form a creative attitude towards their future profession.

Key words: sociology, law, geopolitics, integrative activity, concept, educational technology, image of the future.

Авторы

Бормотова Т.М. - доктор социологических наук, Всероссийский научно-исследовательский институт МВД России.

Вознесенский И.С. - старший преподаватель, Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет (МАДИ).

Дударенко С.М. - доктор исторических наук, профессор, ведущий научный сотрудник Института истории, археологии и этнографии народов Дальнего Востока ДВО РАН, г. Владивосток.

Дэн Хун - старший преподаватель, Хэйхэский университет, г. Хэйхэ (КНР).

Жиров М.С. - доктор педагогических наук, профессор кафедры искусства народного пения Белгородского государственного института искусств и культуры, заслуженный работник культуры Российской Федерации.

Зенин С.Н. - кандидат философских наук, доцент, заведующий кафедрой режиссуры театрализованных представлений и праздников, доцент кафедры режиссуры театрализованных представлений и праздников Белгородского государственного института искусств и культуры.

Иларионова Т.С. - доктор философских наук, профессор, Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Кулабухова М.А. - кандидат филологических наук, доцент кафедры философии, культурологии, науковедения Белгородского государственного института искусств и культуры.

Кулабухов Д.А. - кандидат философских наук, доцент кафедры социальной работы Белгородского государственного национального исследовательского университета.

Рябова Е.И. - юрист 2 класса, кандидат политических наук, доцент кафедры трудового права, права социального обеспечения и профсоюзных дисциплин Института экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе, руководитель научного и общественно-политического проекта «Альманах Крым».

Рябова Е.Л. - доктор политических наук, главный редактор журнала «Этносоциум и межнациональная культура».

Терновая Л.О. - доктор исторических наук, профессор кафедры социологии и управления Московского автомобильно-дорожного государственного технического университета (МАДИ).

Чжао Хуэйцин - аспирант, доцент, Хэйхэский университет, г. Хэйхэ (КНР). Дальневосточный федеральный университет, г. Владивосток.

Шао Пэнцзе - доктор филологических наук, старший преподаватель. Восточно-китайский педагогический университет, Шанхайский университет иностранных языков.

Authors

Bormotova T.M., Doctor of Sociology, All-Russian Scientific Research Institute of the Russian Interior Ministry.

Deng Hong, Senior Lecturer, Heihe University, Heihe (PRC).

Dudarenok S.M., Doctor of Historical Sciences, Professor, Leading Researcher at the Institute of History, Archeology and Ethnography of the Peoples of the Far East, Far East Branch, Russian Academy of Sciences, Vladivostok.

Ilarionova T.S., Doctor of Philosophical Sciences, Professor of The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Kulabukhov D.A., PhD in Philosophy, Associate Professor of the Department of Social Work, Belgorod State National Research University.

Kulabukhova M.A., Candidate of Philology, Associate Professor of the Department of Philosophy, Culturology, Science of Science, Belgorod State Institute of Arts and Culture.

Ryabova E.I., 2nd Class Lawyer, Candidate of Political Sciences, Associate Professor of the Department of theoretical and public law courses, Institute of Economics and Law (affiliate) educational institutions of higher education unions «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol.

Ryabova E.L., Doctor of Political Sciences, Professor, International Publishing Center.

Shao Pengjie, Doctor of Philology, Senior Lecturer at East China Pedagogical University, Shanghai University of Foreign Languages.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

Voznesenkiy I.S., Lecturer of the Department of Sociology and Management, Business coach, specialist in personal and collective effectiveness.

Zenin S.N., Candidate of Philosophy, Associate Professor, Head of the Department of Directing Theatrical Performances and Events, Associate Professor of the Department of Directing Theatrical Performances and Holidays, Belgorod State Institute of Arts and Culture.

Zhao Huiqing, Post-graduate student, associate professor, Heihe University, Heihe (China). Far Eastern Federal University, Vladivostok.

Zhirov M.S., Doctor of Pedagogy, Professor of the Department of Folk Singing Art, Belgorod State Institute of Arts and Culture, Honored Worker of Culture of the Russian Federation.

**МЕЖДУНАРОДНЫЙ ИЗДАТЕЛЬСКИЙ ЦЕНТР
«ЭТНОСОЦИУМ»**

Журнал «ЭТНОСОЦИУМ и межнациональная культура»
входит в перечень ВАК РФ

В составе редакционного совета ведущие государственные, общественные деятели, выдающиеся российские и зарубежные ученые. В работе журнала участвуют все регионы России, страны Латинской Америки, Китая, Европы. Журнал распространяется во всех органах государственной власти России (во всех регионах), в посольствах зарубежных стран и за рубежом.

ИЗДАТЕЛЬСТВО ОСУЩЕСТВЛЯЕТ:

создание, регистрацию, издание и продвижение журналов и альманахов; помощь во всех вопросах, в том числе в юридических, бухгалтерских, арендных, кадровых.

Редакционная подготовка

(литературное и техническое редактирование), дизайн.

Рецензенты и оппоненты, доктора наук и профессора.

Издаем книги, монографии, авторефераты, учебные пособия и др. на высоком уровне, нужным тиражом!

В процесс выпуска книги входит:

- * допечатная доработка (по желанию автора);
- * редактирование;
- * корректура;
- * подготовка электронного макета;
- * присвоение ISBN;
- * присвоение кодов УДК, ББК и авторского знака;
- * разработка дизайна обложки;
- * печать тиража (различными способами: офсет, цифра);
- * передача 16 экземпляров в Книжную палату;
- * рассылка готового тиража по территории РФ.

Все изданные нами книги проходят рецензирование и квалифицированную предпечатную подготовку.

www.etnosocium.ru
тел: +7 (495) 708-30-00
e-mail: etnosocium@mail.ru